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Žádost o poskytnutí informace dle zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu 
k informacím – metodika – příspěvek na bydlení rok 2018 a 2019 
 

Dotaz ze dne 20. 5. 2025 
 
Ministerstvo práce a sociálních věcí (dále jen „MPSV“) obdrželo dne 22. 5. 2025 
podání, ve kterém v souladu se zákonem č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu 
k informacím, ve znění pozdějších předpisů, požadujete: 

1. Kompletní metodiku či dokument, kterým byly upraveny podmínky pro získání 
dávky PByd (příspěvek na bydlení) v roce 2018 a 2019  

2. Poskytnutí informací – příspěvek na bydlení – tedy příspěvek na nájemné (v 
případě nájemního bydlení) fungoval v roce 2018 a 2019 tak, že nejdříve 
nájemník musel uhradit nájemné a poté, po splnění zákonných kritérií, po 
doložení toho, že nájemné uhradil, příspěvek získal nebo bylo možno vyplácet 
příspěvek na bydlení (na nájemné) i tak, že nejdříve žadatel získal příspěvek, 
na základě uzavřené nájemní smlouvy, bez úhrady nájemného, a následně z 
tohoto příspěvku uhradil nájemné? 

K Vašim dotazům sdělujeme: 

ad 1) K postupu, na který se dotazujete, nejsou metodiky, vychází přímo ze zákona č. 
117/1995 Sb., o státní sociální podpoře, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „ZSSP“. 
Pro stanovení nároku na příspěvek na bydlení se započítávají náklady na bydlení 
uhrazené v daném bytě v předchozím kalendářním čtvrtletí (dle § 25 odst. 3 písm. a) 
ZSSP). 

 
ad 2) Nejprve je třeba upozornit na to, že podle § 3 odst. 3 ZSPI, se informací pro účely 
tohoto zákona rozumí jakýkoliv obsah nebo jeho část v jakékoliv podobě, 
zaznamenaný na jakémkoliv nosiči, zejména obsah písemného záznamu na listině, 
záznamu uloženého v elektronické podobě nebo záznamu zvukového, obrazového 
nebo audiovizuálního.  Dle § 2 odst. 4 ZSPI se povinnost poskytovat informace netýká 
dotazů na názory, budoucí rozhodnutí a vytváření nových informací. 

S ohledem na výše uvedené Váš dotaz není v souladu se ZSPI. Odpověď vyjadřuje 
názor, případně vytvoření nové informace a v rámci ZSPI by musel být s odkazem na 
§ 2 odst. 4 ZSPI rozhodnutím odmítnut, proto MPSV tuto část Vašeho podání 
vyhodnotilo dle skutečného obsahu jako běžný dotaz dle zákona č. 500/2004 Sb., 
správní řád, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „správní řád“), a v rámci zásady 
dobré správy (§ 8 odst. 2 správní řád) Vám poskytujeme vyjádření věcně příslušného 
odborného útvaru. 

Pokud požádá o příspěvek na bydlení osoba, která v bytě v předchozím čtvrtletí nežila 
a nemůže tedy doložit skutečně uhrazené náklady z daného bytu, stanoví se náklady 
na bydlení za dané měsíce ve výši 80 % příslušných normativních nákladů 
na bydlení. S výjimkou situace, kdy stejný okruh společně posuzovaných osob žil 
v jiném bytě, a byl jim z tohoto důvodu poskytován příspěvek na bydlení; v takovém 
případě se započtou náklady na bydlení ve skutečné výši uhrazené v původním bytě 



(dle § 25 odst. 3 písm. b) zákona č. 117/1995 Sb., o státní sociální podpoře, ve znění 
pozdějších předpisů). 
 
Přímá citace zákona č. 117/1995 Sb., o státní sociální podpoře, ve znění pozdějších 
předpisů: 
„§ 25 

Náklady na bydlení 

 
(3) Náklady na bydlení se pro nárok a výši příspěvku na bydlení stanoví jako jejich 
průměr za kalendářní čtvrtletí bezprostředně předcházející kalendářnímu čtvrtletí, na 
které se nárok na výplatu dávky prokazuje, popřípadě nárok na dávku uplatňuje. Do 
nákladů na bydlení se započítávají náklady na bydlení 
a) uhrazené v rozhodném období oprávněnou osobou nebo společně posuzovanými 
osobami, pokud v bytě, na který je uplatňován nárok na příspěvek na bydlení, žily 
v rozhodném období, 
b) ve výši 80 % příslušných normativních nákladů na bydlení, pokud oprávněná osoba 
nebo společně posuzované osoby v rozhodném období, nebo po část tohoto 
rozhodného období, v bytě, na který je uplatňován nárok na příspěvek na bydlení, 
nežily, s výjimkou situace, kdy stejný okruh společně posuzovaných osob žil v jiném 
bytě, a byl jim z tohoto důvodu poskytován příspěvek na bydlení; v takovém případě 
se započtou náklady na bydlení ve skutečné výši uhrazené v původním bytě.“ 
 

 

 


